
  
گرانی 

خانواده هاي پرجمعيت، بيشتر مشکلات اقتصادي را لمس 
مي کنند. پدران براي تامين مخارج زندگي، هر چه تلاش 
مي کنند، باز هم گرفتار گراني سرسام آورند. از مسئولان 

خواهشمندیم فکری به حال این گرانی ها بکنند. 
هاشمی از تهران 

عابربانک
در حال حاضر عابربانک ها را هنگام شب کرکره ای جلوی آن 
می کشند و مشکلاتی را برای مردم نسبت به دریافت پول ایجاد 
کرده است. از مسئولان تقاضا داریم که نسبت به این موضوع 

رسيدگی کنند تا این مشکل حل شود. 
اکبرزاده از تهران 

شرکت واحد
نبود نظارت از سوی بازرسان شرکت واحد موجب شده 
مسافران در ایستگاه های شرکت واحد به ویژه پنجشنبه ها در 
ایستگاه شکوفه بيش از نيم ساعت در انتظار اتوبوس از مبدا 
بلوار نيکنام به مقصد ميدان هفتم تير معطل شوند. از مسئولان 

شهرداری و شرکت واحد تقاضای رسيدگی دارم. 
فرخی پور از تهران

آسفالت
روزهای گذشته خيابان های شهيد درودیان، عزیزی و 
آریایی پور توسط عوامل شهرداری ناحيه یک منطقه چهارده 
تهران آسفالت شد. ساکنان ازمهندس زیاری شهردار محترم 

ناحيه نسبت به توجه و پيگيری موضوع قدردانی کردند. 
فرقانی از تهران

مجری صدا و سیما
استفاده بازیگر به جای مجری در برنامه های تلویزیونی 
اشتباه محض است و نوعی استفاده از شهرت، به جای استفاده 
از تخصص است. از مسئولان صداوسيما درخواست داریم که 
هر شخصی را بسته به تخصص خودش در صداوسيما استفاده 

کنيد. 
شریفی از تهران 

  ۸۵ درصد گردشگران خارجی 
سفر خود به ایران را لغو کردند

 رئيس جامعه هتلداران خاطرنشان کرد: جریان ها و 
رخداد های اخير در کشور باعث شد که بيش از ۸۵درصد 
از گردشگران خارجی از کشور های اروپایی، آمریکایی 
و آسيایی سفر خود را به ایران کنسل کردند؛ تعداد قابل 
توجهی از آن ها در نظر داشتند بعد از اقامت در قطر چند 
روزی را در ایران بگذرانند که حوادث اخير باعث شد از 
اقامت در ایران منصرف و رزرو های خود را لغو کنند. جمشيد 
حمزه زاده در گفت وگو با ایلنا، با بيان اینکه هرگونه رخداد 
داخلی در صنعت گردشگری تاثير مستقيم می گذارد، گفت: 
صنعت هتلداری ایران از نوروز ۹۸ تا به امروز با بحران های 
مختلفی مواجه شده است. سيل و بارندگی، گرانی بنزین، 
شيوع ویروس کرونا و جریان های اخير لطمه های زیادی به 
صنعت گردشگری ایران وارد کرد. رئيس جامعه هتل داران 
با بيان اینکه ميانگين ضریب اشغال هتل ها به زیر ۲۰درصد 
رسيده است، گفت: گزارش ها رسيده به جامعه هتلداران 
حاکی از این مهم است که اکثر هتلداران توان تامين 
هزینه های خود را ندارند و به عبارتی از جيب خرج می کنند؛ 
حتی برخی واحد ها برای پرداخت دستمزد کارمندان با 
چالش مواجه شدند.  این شرایط اگر ادامه داشته باشد 
احتمالا هتلداران اقدام به تعدیل نيرو کنند یعنی همان 
اقدامی که در دوران کرونا کردند را دوباره تکرار کنند. به 
گفته وی؛ بااین وجود تاکنون گزارشی مبنی بر تعطيلی یک 
هتل به دست ما نرسيده است. حمزه زاده در پاسخ به این 
پرسش که آیا در جذب توریسم خارجی موفق بودیم؟ گفت: 
جریان ها و رخداد های اخير در کشور باعث شد که بيش 
از ۸۵ درصد از گردشگران خارجی از کشور های اروپایی، 
آمریکایی و آسيایی سفر خود را به ایران کنسل کردند؛  تعداد 
قابل توجهی از توریسم های خارجی در نظر داشتند بعد از 
اقامت در قطر چند روزی را در ایران بگذرانند که حوادث 
اخير باعث شد از اقامت در ایران منصرف و رزرو های خود را 
لغو کنند. رئيس جامعه هتلداران ایران با اشاره به اخذ گواهی 
استاندارد از سوی هتلداران ایران، تصریح کرد: بيشتر هتل ها 
در ایران گواهی استاندارد را دارند و بخش دیگر از آن ها در 
مرحله کسب اخذ استاندارد هستند و از لحاظ استاندارد 
هتل های ایران مشکلی ندارند. وی با بيان اینکه اجاره اتاق 
متناسب با نرخ تورم تغيير می کند، افزود: وزارت گردشگری 
با مشارکت جامعه هتلداران در زمينه تعيين قيمت اجاره 
یک اتاق در هتل ها سياست گذاری می کند. همچنين در 
این رابطه شاهرخ محمدزاده رئيس اتحادیه مهمان پذیران 
در گفت وگو با ایلنا، از کاهش ۵۰درصدی مسافران در 
تهران خبر داد و افزود: شرایط اقتصادی مردم به سمتی 
رفته که تمایل مردم برای سفر کاهش پيدا کرده است. این 
فعال صنفی در پاسخ به این پرسش که ميانگين اجاره یک 
اتاق در تهران چقدر است؟ گفت: ميانگين بين ۳۰۰ تا ۵۰۰ 
هزار تومان است البته این نرخ در واحد هایی که شرایط 
مطلوب تری دارند اجاره آن تا ۷۰۰ هزار تومان هم می شود. 
به گفته وی؛ هزینه تهيه مواد شوینده، ملحفه، یخچال و 
تلویزیون افزایش چشمگيری داشته است و همين موضوع 
باعث شد افزایش نرخ اجاره بها یک اتاق افزایش پيدا کند. 
محمدزاده تصریح کرد: مهمان پذیران تلاش کردند شرایط 
واحد های صنفی خود را ارتقا بدهند و برخی از مهمان پذیران 
در تهران مانند هتل های دو ستاره به مشتریان خود خدمات 

ارائه می دهند.

 آرمان ملی: سرپرست معاونت آموزش ابتدایی، در 
نخستين جشنواره فرهنگی هنری دانش آموزان عشایری 
آموزش و پرورش استان کرمانشاه با اشاره به ورود معاون اول 
رئيس جمهور به حوزه جلوگيری از بازمانده از تحصيل شدن 
دانش آموزان، گفته: نمی گذاریم هيچ دانش آموزی به خاطر 
مسائل مالی، بازمانده از تحصيل شود.  این سرپرست گفته 
که سامانه ای برای شناسایی دانش آموزان بازمانده از تحصيل 
سراسر کشور راه اندازی شده و توضيح داده که تلاش می  کنيم 
بعد از شناسایی دانش آموزان بازمانده از تحصيل، دليل بازماندن 
آن ها از تحصيل را شناسایی کرده و مشکلات را برای بازگشت به 
کلاس درس و مدرسه رفع کنيم.  با این صحبت های سرپرست 
معاونت آموزش ابتدایی بد نيست نگاهی اجمالی به تعداد 
دانش آموزان بازمانده از تحصيل بيندازیم که در شمار آن ها در 
مناطق حاشيه ای شهرها و مناطق محروم از امکانات در ایران 
نظير بلوچستان رقم قابل توجهی را به خود اختصاص داده است. 
دانش آموزانی که دقيقا به خاطر همان دغدغه های مالی و کار 
کردن از سنين کودکی از تحصيل بازمی مانند. مناطقی هم که 
به طور کل مدرسه ندارند. همين بلوچستان را اگر سر بزنيد با 
مدارس کپری و صحرایی بسياری مواجه می شوید و تازه این 
مدارس تا پایان دوران ابتدایی دانش آموزان را پوشش می دهند 
و پس از آن امکان خارج شدن از منطقه و رفتن به مدارسی در 
فواصل مکانی دورتر برای تعداد قابل توجهی از دانش آموزان 
غيرممکن می شود. بد نيست در این بخش از گزارش نگاهی هم 
به سخنان روز گذشته وزیر آموزش و پرورش بيندازیم که گفته: 
عزم و همت دولت برای ساخت مدارس جدید در تراز آموزه های 
انقلاب اسلامی راسخ است و ما در این مسير از هيچ تلاشی 
دریغ نخواهيم کرد. یوسف نوری در دیدار با امام جمعه اردبيل 
با اشاره به اینکه نوسازی و بازسازی مدارس در محدوده وظایف 
آموزش و پرورش است، خاطرنشان کرده: بعُد اصلی فعاليت های 
آموزش و پرورش تربيت دانش آموزان برای زیست بوم اسلامی و 
ایرانی مدنظر مقام معظم رهبری است که با ورود جدی آموزش 
و پرورش به این مساله مهم، جریان سازی نظام آموزشی در این 

قالب انجام خواهد شد.  وزیر آموزش و پرورش با بيان اینکه 
ساخت تمام پروژه های آموزشی در کشور با قوت ادامه دارد، 
تصریح کرد: علی رغم تحریم های دشمنان عليه نظام اسلامی 
با تزریق اعتبار مناسب هيچ پروژه آموزشی در کشور تعطيل 
نشده و سازمان نوسازی و تجهيز مدارس کشور از پرکارترین 

معاونت ها در بدنه آموزش و پرورش است. 
 آمار متفاوت دانش آموزان بازمانده از تحصیل 

معاونت پرورشی وزارت آموزش و پرورش مرداد ماه سالجاری 
آماری از دانش آموزان بازمانده از تحصيل در ایران اعلام کرد 
اما آمار واقعی عدد دیگری را نشان می داد. ارائه آمارهای 
متفاوت از تعداد بازماندگان از تحصيل به یک تناقض جدی 
در اطلاع رسانی دامن زده . با این حال، وزارت آموزش و پرورش 
آمار دانش آموزان بازمانده از تحصيل در کشور را بين ۵۰۰ تا 
۶۰۰ هزار نفر اعلام کرد و درآسيب شناسی تحصيل نکردن این 
جمعيت گفت: »نداشتن اینترنت، عدم دسترسی به آموزش از 
راه دور، یا اجبار به کار کردن دانش آموزان، مهم ترین دلایل 
بازماندن آن ها از تحصيل بوده است.  اعلام این مقام مسئول 
در وزارت آموزش و پرورش درباره تعداد جمعيت بازمانده از 
تحصيل در حالی بود که کمتر از یک سال قبل، عليرضا کاظمی، 
سرپرست وزارت آموزش و پرورش تعداد دانش آموزان تارک 
از تحصيل را حدود یک ميليون نفر اعلام کرده و گفته بود: 
»آمارها نشان می دهد حدود ۲۱۰هزار دانش آموز دوره ابتدایی 
و حدود ۷۶۰ هزار دانش آموز دوره متوسطه، تارک تحصيل 
داریم.  اینکه چطور به فاصله کمتر از یک سال، ۳۰۰ الی ۴۰۰ 
هزار نفر از جمعيت بازماندگان تحصيل کاسته شده، قابل تامل 
است. اما مرکز آمار ایران در گزارش خود اعلام کرده که در 
سال تحصيلی ۱۴۰۰ - ۱۳۹۹ تعداد دانش آموزان بازمانده از 
تحصيل به ۹۷۰ هزار و ۸۷۱ دانش آموز افزایش یافته و تعداد 
دانش آموزان بازمانده از تحصيل در مقطع ابتدایی هم با افزایش 
حدود ۵۰درصدی نسبت به سال تحصيلی ۱۳۹۹ – ۱۳۹۸ 
به ۲۱۰هزار نفر رسيده است. طبق گزارش مرکز آمار ایران، 
تعداد دانش آموزان بازمانده از تحصيل در مقطع ابتدایی، در 
فاصله سه دوره تحصيلی رو به افزایش بوده چنان که در سال 
تحصيلی ۱۳۹۶ - ۱۳۹۵ تعداد بازماندگان از تحصيل در مقطع 
ابتدایی ۱۶۱ هزار و ۸۶۷ نفر بوده که در سال تحصيلی ۱۴۰۰ 
-  ۱۳۹۹ به ۲۱۰ هزار و ۲۲۱ نفر افزایش یافته است. همچنين 
تعداد بازماندگان از تحصيل در مقطع متوسطه دوم در سال 
تحصيلی ۱۳۹۶ -  ۱۳۹۵، حدود ۳۷۰ هزار و ۳۶۳ نفر بوده 
که در سال تحصيلی ۱۴۰۰ -  ۱۳۹۹ این تعداد هم به ۵۶۵ 
هزار و ۹۱۵ نفر افزایش یافته است. تعداد پسران بازمانده از 
تحصيل در مقطع ابتدایی در سال تحصيلی ۱۳۹۶ -  ۱۳۹۵، 
حدود ۸۲ هزار و ۴ نفر بوده که در سال ۱۴۰۰-  ۱۳۹۹ به ۱۱۳ 
هزار و ۳۹۶ نفر رسيده است. تعداد دختران بازمانده از تحصيل 
در مقطع ابتدایی در سال تحصيلی -۱۳۹۶  ۱۳۹۵، حدود 
۷۹ هزار و ۸۶۳ نفر بوده که در سال تحصيلی ۱۴۰۰ -  ۱۳۹۹ 
به ۹۶ هزار و ۸۲۵ نفر رسيده است. تعداد پسران بازمانده 

از تحصيل در مقطع متوسطه دوم در سال تحصيلی ۱۳۹۶ 
-  ۱۳۹۵ حدود ۱۶۶ هزار و ۵۰۸ نفر بوده که در سال تحصيلی 
۱۴۰۰ – ۱۳۹۹ به حدود ۲۸۴ هزار و ۶۷ نفر رسيده است. 
تعداد دختران بازمانده از تحصيل در مقطع تحصيلی متوسطه 
دوم در سال تحصيلی ۱۳۹۶ – ۱۳۹۵ حدود ۲۰۳ هزار و ۸۵۵ 
نفر بوده که در سال تحصيلی ۱۴۰۰ – ۱۳۹۹ به ۲۸۱ هزار و 
۸۴۸ نفر رسيده است. طبق اعلام معاون مقطع ابتدایی وزارت 
آموزش و پرورش، پيش از کرونا تعداد بازماندگان از تحصيل در 
پایه اول ابتدایی در کشور ۳۹ هزار و ۷۸۸ نفر بوده که در ایام 
شيوع کرونا )به دنبال افزایش تعداد بيکاران و افزایش مشکلات 
معيشتی خانواده هایی که دچار ناامنی شغلی و از دست دادن 
منبع درآمد خود شده بودند( این آمار ناگهان به ۸۷ هزار تن 
رسيد. وزارت آموزش و پرورش، اسفند ماه پارسال تایيد کرد که 
در سال تحصيلی ۱۴۰۰ – ۱۳۹۹، ۷۲ هزار کودک از تحصيل 
در دوره اول ابتدایی بازماندند و گفت که فقر فرهنگی و امتناع 
والدین از تحصيل فرزندان، فقر مالی خانواده ها، کار کودکان، 
معلوليت کودکان، مهاجرت از روستا به شهر، افزایش تعداد 
کودکان بدون شناسنامه و ازدواج زودرس دختران )که تابعی 
از وضعيت معيشتی خانواده های فقير و نيازمند است( از جمله 
دلایل بازماندگی کودکان از تحصيل هستند. طبق گزارشی که 
شهریور ۱۳۹۶ در کارگاه آموزشی کودکان بازمانده از تحصيل 
با همکاری کميسيون ملی یونسکو و با حضور مسئولين وزارت 
آموزش و پرورش برگزار شد، وزارت آموزش و پرورش اعلام 
کردند که حدود یک سوم از کودکان و نوجوانان بين ۶ تا ۱۸ 
سال، در خارج از نظام رسمی آموزش و پرورش قرار داشته 
ومحروم از تحصيل هستند.  طبق همين گزارش اعلام شد که 
در سال تحصيلی ۱۳۹۶ – ۱۳۹۵، نرخ خالص ثبت نام در دوره 
 دوم متوسطه ۵۶,۷۹ برای دختران، ۸۴. ۸۵ درصد برای پسران،

 ۸۲. ۲۴ درصد ميانگين کشوری و برای دانش آموزان ۱۵ تا 
۱۷ساله هم ۸۷ درصد است. 

 عدم آمادگی زیرساخت ها 
آماری که ارائه شد توسط خود مسئولان و سيستم های 
رسمی آمار ارائه شده و مشخص نيست چه تعداد از دانش آموزان 
بازمانده از تحصيل در این آمار جای نگرفته باشند. با این حال 
همان طور که در ابتدای گزارش ذکر شد، مدرسه نداشتن 
دانش آموزان هم مشکلی قابل توجه در مناطق محروم از 
امکانات کشور است. همواره مراکز آموزش و پرورش استان ها، 
آماری از کمبود فضای آموزشی در مدارس استان و تخریبی 
بودن مدارس خود و همچنين فرسوده بودن مدارس یا اصلا 
نبود مدارس و چيزی به نام فضای آموزشی ارائه می دهند. اما 
نزدیک به سه سال پيش، مدیرکل دفتر مشارکت های مردمی 
سازمان نوسازی، توسعه و تجهيز مدارس کشور گفت: کمبود 
فضای آموزشی و مدرسه در استان های کشور براساس تعداد 
جمعيت دانش آموزی دستکم ۴۰ ميليون متر مربع است و مثل 
سایر مسئولان مدرسه سازی را نيازمند همکاری مردم و خيرین 
مدرسه ساز دانست. اگر نگاهی به کمبودها و محروميت های 
فضاهای آموزشی در کشور و امکانات تحصيل دانش آموزان 
محروم از تحصيل،  بيندازیم همواره و در سال های مختلف 
با آمارهای متنوعی از مسئولان مواجه بوده ایم و همين طور 
وعده هایی که داده می شود. هرچند که به نظر می رسد مساله 
پيچيده تر از این حرف هاست و آماده نبودن زیرساخت های لازم 
با وعده و وعيدهای یک روزه و دو روزه مسئولان حل نمی شود، 
اما باید دید مراد و مقصود مسئولان از اینکه اجازه نمی دهند 
هيچ دانش آموزی به خاطر مشکل مالی از تحصيل باز بماند یا 

اینکه مدرسه سازی با جدیت در حال انجام است، چيست!
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ذره بیــــن

  تداوم آلودگی هوا 
در تهران، کرج و اراک

رئيس مرکز ملی پيش بينی و مدیریت 
بحران مخاطرات وضع هوا از بارش باران در 
نقاط مختلف کشور و تداوم افزایش غلظت 
آلاینده ها در تهران، کرج و اراک همچنين 
کاهش دما در شرق ایران خبر داد. صادق 
ضيایيان با اشاره به آخرین وضعيت آب 
۲۰آذرماه(  و هوا اظهار کرد: یکشنبه )
این شرایط در بخش هایی از کرمان، یزد، 
خراسان جنوبی، جنوب خراسان رضوی، 
سيستان و بلوچستان و هرمزگان ادامه 
خواهد داشت. به گفته رئيس مرکز ملی 
پيش بينی و مدیریت بحران مخاطرات 
وضع هوا، دوشنبه )۲۱آذرماه( در نواحی 
شمال غرب و غرب و سه شنبه )۲۲آذرماه( 
در شمال غرب، ارتفاعات و دامنه های البرز 
غربی، بخش هایی از جنوب غرب، جنوب، 
ارتفاعات و دامنه های زاگرس مرکزی 
افزایش ابر و بارش پراکنده باران پيش بينی 
می شود. ضيایيان همچنين اظهارکرد: 
تا اواسط هفته آینده در شهرهای کرج، 
تهران و اراک انباشت غلظت آلاینده های 
جوی و کاهش کيفيت هوا ادامه خواهد 
داشت. به گفته ضيایيان، امروز غرب دریای 
خزر و طی دو روز آینده خليج فارس و 
غرب تنگه هرمز مواج خواهد بود. رئيس 
مرکز ملی پيش بينی و مدیریت بحران 
مخاطرات وضع هوا درباره وضعيت جوی 
تهران طی دو روز آینده نيز اظهار کرد: 
آسمان تهران )۲۰آذر( صاف تا قسمتی 
ابری و غبارآلود با حداقل دمای ۲ و حداکثر 
دمای ۸درجه سانتيگراد و روز دوشنبه 
)۲۱آذر( قسمتی ابری و غبارآلود با حداقل 
دمای ۲ و حداکثر دمای ۸درجه سانتيگراد 
پيش بينی می شود. ضيائيان گفت: ۲۰ آذر، 
بندرعباس با دمای ۲۷درجه سانتيگراد 
گرمترین مرکز استان و همدان با دمای 
-۸  و -۹  درجه سانتيگراد سردترین مرکز 

استان کشور است. 

 نیاز پایتخت به 1۵0 هزار 
واحد مسکونی

حميدرضا صارمی معاون شهرسازی 
و معماری شهرداری تهران در آیين آغاز 
ساخت ۱۱ هزار واحد مسکونی قرارگاه 
جهادی مسکن اظهار کرد: اگر موضوع 
۴۰ هزار مهاجرت در سال به  حدود 
تهران را در نظر نگيریم، تنها براساس 
نرخ استهلاک و ۵۱ هزار ازدواج در تهران، 
حدود ۱۵۰ هزار واحد مسکونی جدید 
می خواهيم. او با بيان اینکه در حدود 
سال ۹۸ فشار تقاضا در سال حدود ۱۵۰ 
هزار واحد بود و عرضه زیر ۵۰هزار واحد 
بود، افزود: در سه ماه گذشته مقام معظم 
رهبری، دو بار در خصوص غفلتی که در 
دهه ۹۰ در بحث مسکن صورت گرفته 
یادآوری کردند، بنابراین ما در شهرداری 
بر اساس ضرورت به بحث مسکن ورود 
کردیم و امروز به طور قطع از حالت رکود 
بيرون آمدیم و در ميزان صدور پروانه تا این 
زمان از سال، از سال گذشته عبور کردیم. 
صارمی دليل دیگر مداخله مستقيم در 
بحث مسکن را هم افزایی بين نهادها و 
بخش خصوصی دانست، ادامه داد: در 
سال های ۹۸ و ۹۹ عوارض ۳۰۰ درصد 
افزایش پيدا کرده بود و این اقدام بخشی 
از سازندگان را تحت تاثير قرار داده بود 
و برای آنها سودآوری نداشت. معاون 
شهرسازی و معماری شهرداری تهران 
اضافه  کرد: تا امروز توانستيم درباره بيش 
از ۳۰۰ هزار واحد مسکونی تفاهمنامه 
امضا کنيم که به قطع و یقين اجرایی 
خواهند شد و امروز ۱۱ هزار واحد را در 
مناطق مختلف کلنگ زنی می کنيم که 
تنها در منطقه ۲۰ بر ۱۵۰ شغل به صورت 
مستقيم و غيرمستقيم تاثير گذار است؛ 
همچنين در برخی از مناطق مراجعه 
کنندگان برای درخواست صدور پروانه تا 

سه برابر افزایش پيدا کرده است. 

مشکل بیمه ای کارگران 
شهرداری رودبار ادامه دارد

کارگران شهرداری رودبار برای استفاده 
از مزایای بيمه درمانی سازمان تامين 
اجتماعی همچنان با مشکل مواجه هستند. 
یکی از کارگران شهرداری رودبار به ایلنا 
گفت: با وجود رسانه ای شدن مشکلات 
بيمه ای کارگران شهرداری رودبار در 
استان گيلان، هنوز نهادی به مشکلات ما 
رسيدگی نکرده است. این کارگر در تشریح 
مشکلات بيمه ای خود و همکارانش گفت: 
اداره تامين اجتماعی به دليل بدهی های 
مالی پيمانکار به تامين اجتماعی چندین 
ماه است از تمدید دفترچه های درمانی 
کارگران خودداری می کند. به گفته او، در 
مراجعه به سازمان تأمين اجتماعی و طرح 
درخواست تمدید دفترچه ها، مسئولان 
تامين اجتماعی عملی شدن این امر را 
منوط به پرداخت مطالبات معوقه پيمانکار 
عنوان کردند اما ظاهرا کارفرمای بخش 
خصوصی طرف قرارداد با شهرداری رودبار 
توانایی پرداخت یک جای مطالبات تامين 

اجتماعی را ندارد.

اخبارکــــوتاه

روی خط آرمان ملی

 با توجه به تداوم و ریشه دار بودن مشکل بازماندگی از تحصیل دانش آموزان ایرانی، نگاهی انداخته ایم به وعده های روز گذشته مسئولان

    ببینیم و تعریف کنیم! 
  سرپرست معاونت آموزش ابتدایی: اجازه نخواهیم داد هیچ دانش آموزی به خاطر دغدغه مالی از تحصیل باز بماند

  وزیر آموزش و پرورش: مدرسه سازی با تلاش و جدیت در کشور انجام می شود

از۳۹۰ بيماری نادر تنها ۳۲ بيماری تحت پوشش قرار گرفته حميدرضا ادراکی، مدیرعامل 
بنياد بيماری های نادر در گفت وگو با ایلنا با اشاره به پوشش بيمه برخی از بيماران نادر اظهار 
کرد: در حال حاضر تعداد محدودی از بيماران تحت پوشش بيمه قرار گرفته اند. قرار است 
طبق قانون مصوب مجلس و ابلاغ دولت به تمام دستگاه ها، تمام بيماران نادر تحت پوشش 
بيمه با صندوقی که به نام این بيماران ایجاد شده، بروند. او افزود: تا امروز حدود ۳۲ بيماری 
تحت پوشش این بيمه رفته اند، اما تا امروز حدود ۳۹۰ بيماری را در کشور شناسایی کرده ایم. 
انتظار ما این است که تمامی بيماران و بيماری های نادر تحت پوشش بيمه بروند. در این 
ميان نباید بيماری هایی که تعداد شمول آنها کمتر از یک بيماری دیگر است مورد غفلت قرار 
بگيرد. ادراکی با تأکيد بر اینکه هر بيماری حق دارد تحت پوشش بيمه قرار گرفته و درمانش 
را با این بيمه آغاز یا ادامه دهد، گفت: بسياری از بيماران هزینه های بسيار سنگينی را پرداخت 
می کردند، اما حال که این بيمه فراهم شده و قانون هم ابلاغ کرده انتظار بيماران این است 
که هر چه زودتر این کار عملياتی شود و همه آنها تحت پوشش بيمه قرار بگيرند. او بيان کرد: 
حال که بيمه سلامت به صورت جدی ورود کرده، باید این کار را زودتر انجام دهند، حتی اگر 
می خواهد گروه گروه این بيماران را تحت پوشش قرار دهند، پيشنهاد ما این است که این 
کار را با فاصله کمتری انجام دهند، حيات این بيماران به درمان آنها بستگی دارد، چنانچه 
تأخيری در این کار صورت بگيرد ممکن است جان آنها به خطر بيفتد و وضعيت اسفباری 
ایجاد خواهد شد. او تأکيد کرد: بيماری نادر نخست باید درمان مستمری داشته باشد، دوم 
این درمان باید هر چه زودتر آغاز شود، سوم با توجه به اینکه عمده داروهای این بيماران 
از خارج کشور وارد می شود و وابسته به ارز بوده و گران است با پوشش بيمه پایه و تکميلی 
بيماران نادر این امور هرچه زودتر انجام گيرد. ادراکی در ادامه رابطه با موضوع نشان دار شدن 
یا تست ژنتيکی که قرار است برای بيماران نادر به عنوان پيش شرط بيمه شدن آنها انجام 
شود، گفت: چنين چيزی گفته شده است در حالی که ما قبلا از طریق سامانه ثنا این بيماران را 
رجيستر کرده و اطلاعات کامل آنها را به وزارت بهداشت و بيمه سلامت ارائه کرده ایم، بنابراین 
نباید مشکلی برای این بيماران وجود داشته باشد. او ادامه داد: بيماران را نباید تفکيک کرد، 
بيماری، بيماری است باید داروی آن تأمين و درمان انجام شود، این تفکيک کردن ها به نظر 
من نتيجه  ای را حاصل نمی کند. خوشبختانه ۵ هزار ميليارد تومان را به بيماران نادر اختصاص 
داده اند و سال دیگر هم احتمالا افزایش خواهد یافت. حال که این بودجه وجود داشته و همه 
کارهای آن انجام شده باید این بودجه را برای بيماران هزینه کرد و دارو هرچه زودتر به بيمار 
برسد. مدیرعامل بنياد بيماران نادر بيان کرد: در صورت بيمه شدن بيمار، تغييرات زیادی 
در زندگی این بيماران حاصل می شود، نخست انجام درمان، دوم کاهش تأخير در درمان و 
عوارض آن و سوم نوتوانی و بازگشت آنها به محيط خانه، خانواده، کار و زندگی است. با این 
سه هدف حتما باید به فکر درمان بيماران نادر باشيم. ادراکی همچنين در مورد کمبودهای 
دارویی و تجهيزات پزشکی برای بيماران نادر نيز گفت: مسأله کمبود تجهيزات پزشکی که 
برای بازتوانی و نوتوانی بيماران نادر ضروری است وجود دارد، بسياری از بيماری ها تضعيف 
کننده بدن آنها است و این در حالی است که این افراد باید به اجتماع، خانه، خانواده، تحصيل 
و... بازگردند. او بيان کرد: داروی ۳۲ بيماری که الان تحت پوشش رفته اند تقریبا تأمين شده 
است، اما باید به فکر بيماری های دیگر باشيم، الان بيماری یی مانند مياستنی گراویس که 
هنوز جزئی از این نيست به سختی پيدا می شود. الان داروی IVIG که مورد نياز بسياری 
از بيماران نادر برای جبران نقص ایمنی آنها به کار می رود به سختی یافت می شود. ادراکی 
یادآور شد: برخی از داروها نيز وجود دارند که برای گروهی از بيماری ها بيمه نبوده اما برای 
یک بيماری دیگر بيمه هستند. این یک معضل است و فاقد کارشناسی بوده و باید این قانون 

اصلاح شود.

   سرپرست مرکز ملی هوا و تغيير اقليم سازمان محيط زیست گفت: ما باید واقعيت را درباره 
توده گاز متان بپذیریم، زیرا تا وقتی واقعيت را قبول نکنيم، به سراغ حل مشکل نخواهيم رفت. 
اما به نظر می رسد گزارش صحيحی در این خصوص در اختيار شهردار محترم تهران قرار نگرفت 
و بهتر بود دوستان سازمان مدیریت پسماند، اطلاعات صحيحی را در اختيار شهردار تهران قرار 
می دادند تا ایشان به تکذیب توده گاز متان در آسمان جنوب تهران نپردازد. از هفتم آبان ماه 
امسال یعنی زمان انتشار گزارش ناسا درباره ۵۰ نقطه بحرانی توليد گاز متان در سطح جهان، با 
توجه به اینکه در آن گزارش مجتمع پسماند آرادکوه در جنوب تهران به عنوان یکی از این نقاط 
معرفی شده بود، بحث های زیادی درباره صحت و سقم گزارش ناسا در ميان مسئولان کشور 
شکل گرفت. در عمده این بحث ها، مسئولان مدیریت شهری پایتخت ضمن رد ادعای ناسا 
درباره وجود توده گاز متان به طول ۵ کيلومتر بر فراز آسمان جنوب تهران از تحقيق و بررسی 
در این زمينه خبر دادند، اما مدیران سازمان محيط زیست و کارشناسان این حوزه، وجود این 
توده را تایيد کردند و تاکيد داشتند که به مطالعات بيشتر درباره گزارش ناسا مشغول هستند. 
داریوش گل عليزاده، سرپرست مرکز ملی هوا و تغيير اقليم سازمان محيط زیست به ایلنا گفت: 
در هفته های اخير شورای شهر تهران از ما درخواست کرده بود که مستندات خود درباره وجود 
توده ابر متان در آسمان جنوب تهران را ارائه کنيم و ما نيز گزارش هایی که این مساله را تایيد 
می کند، به شورای شهر ارائه کرده ایم. همچنين سازمان فضایی ایران، وجود توده گاز متان بر 
فراز مجتمع آرادکوه را تایيد کرده است و از نظر ما هم انتشار گاز متان از این مجتمع که بيش از 
۶۰ سال است در آن زباله دفن می شود، کاملا طبيعی است. او افزود: موضوع انتشار گاز متان از 
مجتمع آرادکوه مساله جدیدی نيست و در سال های ۹۶ و ۹۷ مسئولان وقت شهرداری تهران، 
پروژه ای را برای استحصال گاز متان از این مجتمع با یک شرکت کره ای پيش بردند و حتی این 
پروژه تا آستانه عقد قرارداد پيش رفت، اما به دلایل مختلف این قرارداد امضا نشد، آن هم در 
شرایطی که آن قرارداد می توانست منافع برد -  برد را برای دو طرف به همراه داشته باشد. به 
همين دليل نيز شهردار پيشين تهران در سال ۹۸ نامه ای را خطاب به معاون اول رئيس جمهور 
وقت نوشته و درخواست کرده بود که هيات دولت تضمين هایی را برای شرکت کره ای فراهم 
کند تا این شرکت بتواند با شهرداری قرارداد ببندد، اما این اتفاق نيفتاد و از آن زمان تا امروز هنوز 
پروژه استحصال گاز متان از مجتمع آرادکوه به نتيجه نرسيده است. گل عليزاده با اشاره به ورود 
روزانه ۷ هزار تا ۷ هزار و ۵۰۰ تن زباله به مجتمع آرادکوه گفت: هم اکنون روزانه ۷هزار تا ۷هزار 
و ۵۰۰ تن زباله از کلانشهر تهران و مناطق اطراف آن وارد مجتمع آرادکوه می شود. بخشی از این 
زباله در مجموعه آرادکوه جداسازی می شود، بخش دیگر به کمپوست تبدیل می شود، بخشی 
هم سوزانده می شود، اما متأسفانه بخش زیادی از زباله های ورودی به این مجتمع همچنان دفن 
یا انباشته می شود که همين مساله به عامل اصلی انتشار گاز متان و سایر آلاینده ها در مجموعه 
آرادکوه تبدیل شده است؛ به خصوص که همچنان حجم زیادی از زباله های تلنبارشده از سال های 
گذشته در این مجموعه وجود دارد. او در ادامه تاکيد کرد: سيستم مدیریت شهرداری تهران 
هنوز به سمت کاهش توليد پسماند، تفکيک زباله از مبدأ و به حداقل رساندن ميزان دفن زباله 
پيش نرفته است. گل عليزاده با تاکيد بر اینکه آرادکوه، تنها منبع انتشار گاز متان در جنوب تهران 
نيست، عنوان کرد: علاوه بر مجتمع پسماند شهرداری تهران، تعدادی منبع مهم دیگر انتشار گاز 
متان نيز درجنوب پایتخت وجود دارد که از جمله آن ها می توان به یک دامداری بزرگ مستقر 
در این منطقه اشاره کرد. البته عامل اصلی انتشار گاز متان در جنوب تهران، دفن و انباشته شدن 
زباله ها در مجتمع آرادکوه است و اساسا وقتی در یک منطقه حجم عظيمی از زباله تر و مواد آلی 

روی هم تلنبار می شود، فعل و انفعالات شيميایی باعث متصاعد شدن گاز متان می شود.

یک مقام مسئول در سازمان محیط زیست گفت باید واقعیتِ توده گاز متان در تهران را بپذیریم

  روزانه ۷۵۰۰ تن زباله وارد 
مجتمع آرادکوه می شود

 مدیرعامل بنیاد بیماری های نادر: 

بیمه باید برای همه باشد


